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Jak się okazało sesja z 15 marca nie była 
ostatnią w kończącej się kadencji. Na 
kolejnej radni zebrali się 12 kwietnia.  A jakie 
tematy były przedmiotem obrad 83. Sesji?

Po wprowadzeniu na wniosek burmistrza do 
porządku obrad sprawozdania z dokonanych 
umorzeń i wierzytelności za rok 2023, 
szczegóły omówiła skarbnik Alina Kowalska. 
Chodzi o spłatę należności pieniężnych 
mających charakter cywilno – prawnych, 
przypadających gminie lub jej jednostkom 
organizacyjnym. W ubiegłym roku umorzono 
wierzytelności czternastu dłużnikom na łączną 
kwotę 200 tys. zł. Natomiast 88. dłużnikom 
rozłożono na raty 2,59 mln zł. W ramach tej 
kwoty  sp ła tę  1 ,1  mln  z ł  p rzesun ię to 
maksymalnie do 2024 r.

Radni zmienili  uchwałę w sprawie 
gromadzenia na wydzielonym rachunku 
dochodów przez samorządowe jednostki 
budżetowe prowadzące działalność określoną 
w ustawie Prawo oświatowe.  Uchwała 
precyzuje zapisy dotyczące przeznaczenia 
dochodów wraz z odsetkami, które są 
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PRZEWODNICZĄCY
RADY MIEJSKIEJ

BURMISTRZ

Wszystkim członkom
Ochotniczej Straży Pożarnej

w Solcu Kujawskim
z okazji święta patrona strażaków - 

Św. Floriana,
przypadającego 4 maja,

składamy najserdeczniejsze 
życzenia. Jesteśmy dumni,

że solecka jednostka
OSP zalicza się do najlepszych

w województwie,
a jej członkowie tak dobrze

pracują na rzecz
naszej społeczności.

Na zakończenie obecnej kadencji 
samorządu odbyło  s ię  spotkanie 
przedstawicieli członków stowarzyszenia 
Metropolia Bydgoszcz. Na zwołanej 
konferencji prasowej podsumowano 
działania podjęte przez metropolię. 
Wskazano również cele, które chce 
osiągnąć stowarzyszenie.

W spotkaniu uczestniczyli wójtowie, 
burmistrzowie, starostowie z jednostek 
samorządu terytorialnego zrzeszonych 
w metropolii. Łącznie do stowarzyszenia 
n a l e ż y  2 0  j s t  z  k i l k u  p o w i a t ó w, 
zamieszkiwanych łącznie przez 600 tysięcy 
mieszkańców.

Siedmioletnią współpracę podsumował 
Rafał Bruski, prezydent Bydgoszczy 
i  j e d n o c z e ś n i e  p r e z e s  z a r z ą d u 
stowarzyszenia. Podkreślił, że udało się 
wspólnie wiele osiągnąć. Wskazał między 

Metropolia
podsumowała

7 kwietnia wybraliśmy radę miejską na 
kolejną kadencję. Wybieraliśmy także 
burmistrza. W tym wypadku konieczna jest 
druga tura. Więcej informacji na str. 4. Na 
zdjęciu kandydaci na burmistrza w czasie 
debaty zorganizowanej przez TV Solec.
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Od 1 kwietnia Miejsko – Gminny 
Ośrodek pomocy Społecznej przekształcił 
się w Centrum Usług Społecznych. Tak więc 
po 34. latach z mapy miasta znika instytucja, 
dotychczas odpowiadająca za działania 
związane z pomocą mieszkańcom, którzy 
z różnych powodów potrzebowali wsparcia. 
Instytucji już nie będzie, ale wszystko to, 
czym zajmował się MGOPS przejęło 
Centrum Usług Społecznych (CUS). Taką 
decyz j ę  pod j ę l i  r adn i  uchwa la j ąc 
przekształcenie ośrodka pomocy społecznej 
w CUS właśnie. Na realizację projektu 
pozyskano 3,8 mln zł dofinansowania 
w ramach programu Fundusze Europejskie 
dla Kujaw i Pomorza na lata 2021 – 2027. 
Centrum Usług Społecznych otwarto 
4 kwietnia, a poświęcił je ks. Grzegorz 
Grobelny ,  dziekan dekanatu Solec 
K u j a w s k i ,  p r o b o s z c z  p a r a fi i  p w. 
Nawrócenia św. Pawła. O podstawowych 
kwestiach mówiła podczas uroczystości 
Hanka Stamm, dyrektor CUS. Zaznaczyła, 
że celem przyświecającym utworzeniu 
c e n t r u m  b y ł a  k o n i e c z n o ś ć  i  c h ę ć 
poszerzenia zakresu działalności na rzecz 
mieszkańców. Gratulacje i podziękowania 
przekazali burmistrz Teresa Substyk 
i Bartłomiej Czaki, przewodniczący rady 
miejskiej. Głos zabrał również Adam 
Szponka, dyrektor Regionalnego Ośrodka 
Polityki Społecznej w Toruniu. Podkreślił, 
że cieszy się, iż Solec Kujawski poprzez 
u tworzen ie  CUS,  s t a ł  s i ę  częśc i ą 
wojewódzkiej rewolucji społecznej, która 
ma znacznie szerszy charakter, gdyż nasz 
region jest w tym zakresie liderem. Projekt 
CUS jest dofinansowany przez Unię 
Europejską w kwocie 3 428 709,16 zł.

Centrum Usług Społecznych
oficjalnie otwarte

Na zdjęciu od prawej: burmistrz 
Teresa Substyk, przewodniczący rady 
miejskiej Bartłomiej Czaki, dyrektor 
CUS Hanka Stamm, zastępca dyrektora – 
organizator usług społecznych Ilona 
Organiak i dyrektor ROPS w Toruniu 
Adam Szponka.

Mimo zimna i deszczowej pogody atrakcje Jarmarku Wielkanocnego przyciągnęły na 
solecki rynek mieszkańców. Co prawda przy ładnej pogodzie frekwencja byłaby 
zdecydowanie wyższa, jednak i tak można uznać imprezę za udaną. Występy najmłodszych 
gromadziły przed sceną najwierniejszych z wiernych fanów – rodziców, dziadków, rodzeństwo 
i kolegów. Po występach mali artyści zostali nagrodzeni nie tylko brawami, ale i drobnymi, 
słodkimi upominkami. W programie były także zabawy i animacje dla dzieci, kiermasze 
świątecznych wyrobów i stoiska ze świątecznymi przysmakami przygotowanymi również 
przez koło gospodyń z sołectwa Otorowo-Makowiska. Sery, wędliny, pierogi i wiele innych 
wiktuałów kupowaliśmy nie tylko z myślą o świętach. Były po prostu pyszne.

Metropolia
podsumowała

Dokończenie ze str. 1
innymi  na  gospodarkę  odpadami , 
utworzenie samodzielnego ZIT-u, do 
którego dyspozycji jest ponad 100 mln 
euro, wpisanie metropolii do strategii 
w o j e w ó d z t w a ,  k o m u n i k a c j ę 
międzygminną. O tej ostatniej kwestii 
mówił Wojciech Sypniewski ,  wójt 
Osielska, które dzięki takiemu rozwiązaniu 

ma skomunikowane wszystkie sołectwa. Na 
rozwój sieci ścieżek rowerowych zwrócił 
uwagę Radosław Ciechacki ,  wój t 
Dąbrowy Chełmińskiej, natomiast Dariusz 
Fundator, wójt Białych Błót odniósł się do 
gospodarki odpadami i korzyści z produkcji 
e n e r g i i  e l e k t r y c z n e j  z  o d p a d ó w 
w bydgoskiej spalarni. Z kolei burmistrz 
Teresa Substyk zaprosiła przedstawiciela 
bydgoskiego urzędu miasta na rozmowy do 
Solca, właśnie w sprawie komunikacji 
miejskiej, podkreślając, że chciałaby 
jeszcze tę kwestię omówić.

W planach na przyszłość znalazły się: 
u t w o r z e n i e  f o r m a l n e g o  z w i ą z k u 
metropolitalnego; sprawna i efektywna 
realizacja instrumentu Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych — ponad 500 mln 
zł na działania inwestycyjne i edukacyjne; 
dalszy rozwój transportu publicznego, 
lepsze skomunikowanie z Bydgoszczą 
kolejnych gmin; zapewnienie wszystkim 
gminom metropolii samowystarczalności 
w zakresie zagospodarowywania odpadów 
komunalnych, w tym budowa ekologicznej 
biogazowni; dążenie do ograniczenia 
smogu na obszarze metropolii.

Na zakończenie włodarze, dla których 
była to ostatnia kadencja w fotelu 
b u r m i s t r z a ,  c z y  w ó j t a ,  o t r z y m a l i 
pamiątkowe karykatury.
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Dokończenie ze str. 1
gromadzone na rachunku dochodów w zakresie 
pokrywania kosztów bieżącej działalności 
jednostki. Zgodnie z ustawą o finansach 
publicznych, dochody te nie mogą być 
przeznaczone na finansowanie wynagrodzeń 
osobowych.

N a s t ę p n i e  r a d a  z d e c y d o w a ł a 
o przystąpieniu do sporządzenia Planu ogólnego 
gminy. W zagadnienie wprowadziła Iwona 
Konopa, dyrektor Wydziału Inwestycji 
i  P lanowania  Przes t rzennego.  Us tawa 
o  p l a n o w a n i u  i  z a g o s p o d a r o w a n i u 
przestrzennym wprowadziła zasadniczą zmianę 
w dotychczasowym systemie planowania 
przestrzennego. Studium uwarunkowań 
i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
zostanie zastąpione nowym dokumentem tj. 
planem ogólnym. Studia uwarunkowań tracą 
ważność z końcem 2025r. Po tym terminie 
u c h w a l e n i e  m i e j s c o w e g o  p l a n u 
zagospodarowania przestrzennego lub jego 
zmiany będą możliwe, jeżeli w danej gminie 
wszedł w życie plan ogólny. Ponadto decyzje 
o warunkach zabudowy i zagospodarowania 
terenu dla obszarów nie pokrytych planami 
miejscowymi, będą mogły być wydawane 
jedynie w oparciu o plan ogólny. Powyższe 
uwarunkowania prawne powodują,  że 
przystąpienie do prac planistycznych nad 
sporządzeniem planu ogólnego jest niezbędne 
do prowadzenia polityki przestrzennej miasta 
i  g m i n y  o r a z  p ł y n n o ś c i  p r o c e s ó w 
inwestycyjnych.

W kolejnym punkcie obrad Bartłomiej 
Czaki, przewodniczący rady miejskiej, 
przedstawił projekt uchwały o przyznaniu 
Elżbiecie Wysockiej medalu „Za zasługi dla 
Solca Kujawskiego”. Medal jest zaszczytnym 
wyróżnieniem przyznawanym osobom 
fizycznym, osobom prawnym oraz jednostkom 
organizacyjnym nieposiadającym osobowości 
prawnej, które przyczyniły się do rozwoju 
gminy, jej dobrego imienia, bądź zasłużyły się 
mieszkańcom Solca Kujawskiego. Klub 
Radnych „Porozumienie dla Solca” oraz radny 
Adam Michalak, złożyli wniosek o przyznanie 
E. Wysockiej medalu. Z treści uzasadnienia 
wniosku wynika, że E. Wysocka spełnia kryteria 
okreś lone  w Regulamin ie  nadawania 
Honorowych Wyróżnień Miasta i Gminy Solec 
Kujawski. E. Wysocka była wieloletnim 
dyrektorem Zespołu Szkół Ogólnokształcących 
i Zawodowych, jest prezesem Stowarzyszenia 
Rozwoju Solca Kujawskiego oraz autorką 
licznych projektów o zróżnicowanej tematyce, 
realizowanych przez stowarzyszenie. B. Czaki 
poinformował, że E. Wysocka przyczyniła się 
do  podjęc ia  współpracy  władz  Solca 
Kujawskiego z ukraińską Bashtanką oraz 
dzielenia się doświadczeniem naszego miasta w 
budowaniu strategii rozwoju i pracy samorządu 
w oparciu o ten dokument w Bashtance 
i Czortkowie na Ukrainie oraz w mieście 
Lagodekhi w Gruzji. E. Wysocka była 
wielokrotnie nagradzana za osiągnięcia 
w swojej pracy zawodowej. W lokalnym 
środowisku jest darzona zaufaniem, zawsze 
chętna do pomocy drugiemu człowiekowi. 
Wniosek o przyznanie wyróżnienia był 
analizowany na posiedzeniach komisji stałych 
rady miejskiej i został pozytywnie przez nie 
zaopiniowany. Rada jednogłośnie poparła 
wniosek o nadanie medalu. W bloku trzech 
następnych głosowań radni ustosunkowali się 
do skarg, które w marcu rozpatrywała Komisja 

Skarg, Wniosków i Petycji. Wyniki prac komisji 
z a p r e z e n t o w a ł  S z y m o n  R a c z y ń s k i , 
przewodniczący komisji.

W pierwszym wypadku przedmiotem 
skargi jest zarzut zaniedbania i nienależytego 
wykonywania zadań w kwestii pomocy skrajnie 
niepełnosprawnemu dziecku oraz jego rodzinie, 
jak również naruszenia praworządności 
i interesów niezgodnie z zasadami współżycia 
społecznego, skierowany wobec dyrektora 
MGOPS. W związku z tym, ze skarga dotyczy 
kierownika gminnej jednostki,  została 
przekazana do rozpatrzenia burmistrzowi.

Drugą skarga dotyczyła działania rady 
miejskiej. Komisja uznała, że właściwym 
organem do rozpatrzenia tej skargi jest 
w o j e w o d a .  W  z w i ą z k u  z  t y m  r a d a 
zadecydowała w głosowaniu o przekazaniu 
skargi wojewodzie, a wnioski zawarte w piśmie 
uznała za bezzasadne.

Trzecia skarga dotyczyła radnego Adama 
Michalaka, któremu zarzucono, iż w swoim 
oświadczeniu majątkowym nie wykazał 
dochodu z tytułu prowadzenia na basenie zajęć 
z seniorami. Rada, zgadzając się z wnioskiem 
komisji skarg, uznała, że organem właściwym 
d o  d o k o n a n i a  a n a l i z y  o ś w i a d c z e n i a 
majątkowego oraz ewentualnego podjęcia 
działań w przypadku stwierdzenia w tym 
z a k r e s i e  n i e p r a w i d ł o w o ś c i ,  j e s t 
przewodniczący rady. Zanim projekt uchwały 
przegłosowano,  A.  Michalak poprosi ł 
o wyłączenie go z głosowania. Wyjaśnił 
również, że instruktorem prowadzącym zajęcia 
w ramach umowy ze stowarzyszeniem „AS” - 
Aktywny Senior jest jego żona. On natomiast 
jedynie pomaga w zajęciach nieodpłatnie, 
kupując na czas ich prowadzenia bilet na basen 
z własnych środków. Poza tym zaznaczył, że 
jego zdaniem anonimowa skarga nie powinna 
być w ogóle rozpatrywana. Ze stanowiskiem 
radnego zgodziła się Alicja Żaguń.

W da l sze j  c zę śc i  ob rad  Barbara 
Białkowska, zastępca burmistrza szczegółowo 
omówiła wykonanie zadań ujętych w strategii 
rozwoju gminy za 2023 r. Natomiast w ramach 
wolnych głosów i wniosków radni pytali 
o: ustawienie przy drodze powiatowej na 
wysokości Białej Góry, znaku informującego 
o możliwym dojeździe do Osiedla Leśnego 
drogą obok zbiornika retencyjnego oraz zmiana 
organizacji ruchu w ul. Jesionowej (Andrzej 
Bąbka); rozważenie możliwości opatrywania 
urzędowych faktur kodami QR oraz malowania 
czerwonych pasów spowalniających ruch tak, 
jak na ul. Kujawskiej, w innych miejscach np. 
w pobliżu szkół, czy na Osiedlu Leśnym (Beata 
Kołota).

Odpowiadając, burmistrz Teresa Substyk 
poinformowała, ze każde postawienie znaku 
pionowego,  lus t ra ,  czy wymalowanie 
o z n a k o w a n i a  p o z i o m e g o  w i ą ż e  s i ę 
z koniecznością przeprowadzenia trwającej 
w czasie procedury zmiany organizacji ruchu. 
Jeśli chodzi o ul. Leśną, urząd marszałkowski 
zdiagnozował dwa miejsca niebezpieczne, 
w których uzasadnione byłoby zamontowanie 
tablic informujących o prędkości, z jaką 
poruszają się pojazdy. B. Białkowska 
podkreśliła natomiast, że pasy spowalniające to 
dobre rozwiązanie, a kody QR to temat do 
rozważenia. Na zakończenie burmistrz 
odczytała list gratulacyjny skierowany do 
burmistrza i radnych po podjęciu decyzji 
o przekształceniu MGOPS w Centrum Usług 
Społecznych.

Zbigniew Stefański

Sesję można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka      
e-sesja. Tam również znajdują się 
materiały archiwalne.

Tydzień temu – 12 kwietnia - otwarto tężnię. Na uroczystość zorganizowaną z tej okazji przybyła 
spora grupa mieszkańców m.in. studenci Uniwersytetu Trzeciego Wieku, podopieczni Warsztatu 
Terapii Zajęciowej i Środowiskowego Domu Samopomocy. Burmistrz Teresa Substyk i Barbara 
Białkowska, zastępca burmistrza w kilku słowach mówiły o samej inwestycji oraz dalszych planach 
zagospodarowania skweru gen. Antoniego Hedy – Szarego, na którym stoi tężnia. Wspomniały także 
o planowanych działaniach i programach skierowanych do seniorów. Projekt budowy tężni został 
dofinansowany w ramach działania „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ramach inicjatywy 
LEADER” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 w zakresie 
rozwoju ogólnodostępnej i niekomercyjnej infrastruktury turystycznej lub rekreacyjnej lub 
kulturalnej. Inwestycja uzyskała dofinansowanie w wysokości 162.000 zł. Całkowity koszt zadania 
to 510 tys. zł.
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Solec na starej fotografii (32)

Na zdjęciu prezentowanym w ostatnim numerze naszej serii mogliśmy zobaczyć 
niszczycielskie oblicze Wisły. Tym razem przedstawiamy jej bardziej przyjazną twarz. Od 
dawna tereny nadwiślańskie były dla solecczan popularnym miejscem spędzania wolnego 
czasu. Prezentowane zdjęcie zostało wykonane w czerwcu 1936 roku i przedstawia 
uczestników wycieczki statkiem parowym z Solca do Fordonu. Jak widać, wycieczkowiczom 
dopisała pogoda. Wśród pasażerów pokaźną liczbę stanowią mundurowi. Prawdopodobnie są 
to uczestnicy letnich obozów wojskowych, które w dwudziestoleciu międzywojennym 
odbywały się w naszym mieście. Prezentowana fotografia pochodzi z bogatej kolekcji 
pamiątek po soleckim fotografie – Bronisławie Krügerze, przekazanej do Muzeum Solca przez 
Kazimierza Stępnia.

W  t e g o r o c z n y c h  w y b o r a c h 
samorządowych mieszkańcy naszej gminy 
poszli do urn nieco mniej licznie niż 
w wyborach w 2018 r. Frekwencja w tym 
roku wyniosła bowiem 50,96 proc. (w 2018 
r. – 51.14 proc.). A jak wybraliśmy?

Do rady miejskiej weszli przedstawiciele 
czterech komitetów wyborczych. W okręgu 
wyborczym nr 1 – Łukasz Owieśny (KWW 
PRZYSZŁOŚĆ DLA SOLCA, 151 głosów), 
OW nr 2 – Beata Kołota (KWW ŁĄCZY 
NAS SOLEC, 138 głosów), OW nr 3 – 
Szymon Raczyński (KWW ŁĄCZY NAS 
SOLEC, 207 głosów), OW nr 4 – Dawid 
Konwiński (KWW PRZYSZŁOŚĆ DLA 
SOLCA, 158 głosów), OW nr 5 – Adam 
Michalak (KWW OTWARCI NA DIALOG, 
245 głosów), OW nr 6 – Jowita Dec (KWW 
OTWARCI NA DIALOG, 157 głosów), OW 
n r  7  –  Wo j c i e c h  E l s z y n  ( K W W 
PRZYSZŁOŚĆ DLA SOLCA, 213 głosów), 
OW nr 8 – Grażyna Bieniek (KWW ŁĄCZY 
NAS SOLEC, 93 głosy), OW nr 9 – Anna 
Filipiak (KWW ŁĄCZY NAS SOLEC, 88 
głosów), OW nr 10 - Sebastian Mędlewski 
(KWW ŁĄCZY NAS SOLEC, 210 głosów), 
OW nr 11 – Agnieszka Dorawa (KWW 
ŁĄCZY NAS SOLEC, 123 głosy), OW nr 12 
- Katarzyna Stamm (KWW RAZEM DLA 

Natomiast naszą gminę w radzie powiatu 
będą reprezentowali: Michał Kuligowski 
(KW PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ, 521 
g ł o s ó w ) ,  I w o n a  L i c h o c k a  ( K W W 
PLATFORMA OBYWATELSKA, 806 
głosów) i Roman Guździoł (KWW NASZ 
POWIAT BYDGOSKI, 530 głosów).

W wyborach na burmistrza wystartowało 
czterech kandydatów Bartłomiej Czaki 
(KWW LĄCZY NAS SOLEC), na którego 
zagłosowało 1151 osób (18,9 proc.), 
Wojciech Elszyn (KWW PRZYSZŁOŚĆ 
DLA SOLCA) – 2157 (35,41 proc.), Adam 
Michalak (KWW OTWARCI NA DIALOG) 
– 2244 (36,84 proc.), Mariusz Zamorowski 
(KWW RAZEM DLA SOLCA) – 539 (8,85 
proc.). W związku z tym, że żaden z 
kandydatów nie uzyskał w pierwszej turze 
wymaganej liczby głosów do objęcia funkcji, 
21 kwietnia odbędzie się druga tura 
głosowania, do której weszli W. Elszyn 
i A. Michalak. Na str. 8 prezentujemy 
p r i o r y t e t y  d o t y c z ą c e  p l a n ó w  o b u 
kandydatów po objęciu funkcji burmistrza, 
w następujących sferach: STRATEGIA 
ROZWOJU (poprosiliśmy o odpowiedź na 
co powinna stawiać gmina, w jakim kierunku 
zmierzać, co jest najważniejsze z punktu 
widzenia rozwoju gminy, słowem, jak 
kandydaci widzą Solec Kujawski na koniec 
swojej kadencji); FINANSE GMINY 
(przede wszystkim chodzi o odpowiedź na 
pytanie, w jaki sposób przysparzać dochody 
i jakie będą priorytety w wydatkach); 
BEZPIECZEŃSTWO MIESZKAŃCÓW 
(począwszy od bezpieczeństwa związanego 
z dzisiejszymi zagrożeniami, poprzez 
bezpieczeństwo dotyczące ochrony zdrowia, 
bezpieczeństwo klimatyczne, komfort 
zamieszkania właśnie w Solcu Kujawskim 
i zaspokajanie podstawowych potrzeb) oraz 
WSPÓŁPRACA Z SAMORZĄDAMI (nie 
tylko z naszymi sąsiadami – tymi wielkimi 
jak Bydgoszcz i Toruń, ale także z gminami 
o ś c i e n n y m i ,  c h o d z i  r ó w n i e ż 
o współdziałanie z powiatem i sejmikiem 
oraz urzędem marszałkowskim).

21 kwietnia lokale wyborcze będą 
otwarte w godzinach od 7.00 do 21.00. Tak, 
jak poprzednio, w dniu wyborów będzie też 
zapewniony bezpłatny gminny przewóz 
pasażerski - według rozkładu z 7 kwietnia.

Zbigniew Stefański

Jak
głosowaliśmy

SOLCA, 121 głosów), OW nr 13 – Justyna 
Zielińska (KWW ŁĄCZY NAS SOLEC, 73 
głosy), OW nr 14 – Marzanna Szewczyk 
(KWW OTWARCI NA DIALOG, 237 
głosów), OW nr 15 – Dariusz Chojnacki 
(KWW ŁĄCZY NAS SOLEC, 147 głosów).

Zatem radni nowej kadencji zebrali 
łącznie 2361 głosów z 6003 głosów ważnych 
czyli 39,33 proc. Na wykresie prezentujemy 
procentowy podzia ł  mandatów dla 
poszczególnych KWW. W l iczbach 
bezwzględnych KWW ŁĄCZY NAS 
SOLEC wprowadził do rady 8 osób, KWW 
OTWARCI NA DIALOG – 3, KWW 
PRZYSZŁOŚĆ DLA SOLCA – 3 i KWW 
RAZEM DLA SOLCA – 1.
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W przeddzień Narodowego Dnia Pamięci 
Polaków ratujących Żydów pod okupacją 
niemiecką, na soleckim rynku miała miejsce 
uroczystość odsłonięcia tablicy pamiątkowej, 
poświęconej pamięci Johna Damskiego, 
so lecczanina ,  k tóry  w 1988 r.  zos ta ł 
uhonorowany tytułem Sprawiedliwy wśród 
Narodów Świata. Tytuł ten przyznaje Instytut 
Yad Vashem w Jerozolimie, za ratowanie 
Żydów podczas II wojny światowej.

J. Damski mieszkał wraz z rodzicami 
i rodzeństwem w domu przy pl. Jana Pawła II 4. 

Po odsłonięciu tablicy przez krewnych 
J. Damskiego mieszkających w Polsce, 
uczestnicy uroczystości udali się do Soleckiego 
Centrum Kul tury,  gdzie  zaplanowano 
konferencję „John Damski - nieznany bohater”. 
Postać J. Damskiego, jego losy i działalność, 
zaprezentowali uczniowie Szkoły Podstawowej 
nr 4. O przybliżenie mieszkańcom postaci 
b o h a t e r s k i e g o  s o l e c c z a n i n a  z a d b a ł o 
Stowarzyszenie Rozwoju Solca Kujawskiego, 
które pierwszą próbę zdobycia szerszych 
informacji o J. Damskim podjęło już w 2016 r., 

k i e d y  t o  z ł o ż y ł o  p i e r w s z y  w n i o s e k 
o  d o fi n a n s o w a n i e  p r o j e k t u .  P r a c e 
stowarzyszenia na rzecz upamiętnienia 
mieszkańca Solca Kujawskiego, który po 
wojnie wyemigrował do USA, zwieńczyła 
tegoroczna uroczystość.

Wzięli w niej udział przedstawiciele władz 
samorządowych, soleckich organizacji, firm i 
instytucji oraz liczna grupa najmłodszych 
solecczan – uczniów i przedszkolaków, które 
pięknie zaśpiewały hymn.

J a k  p o i n f o r m o w a ł a  p r o w a d z ą c a 
uroczystość radna Alicja Żaguń,liderka 
zespołu projektowego, stowarzyszenie 
poszukiwało informacji o rodzinie Damskich 
w różnych miejscach i instytucjach w Polsce i za 
granicą: - Dzięki podjętym działaniom, 
życzliwości wielu osób i szczęśliwym zbiegom 
okoliczności udało się ustalić istotne fakty, a 
także nawiązać kontakt z rodziną naszego 
bohatera. Ostatecznie w ubiegłym roku wraz z 
nauczycielkami ze Szkoły podstawowej nr 4 
Jolantą Szubską - Rydel  i  Marzenną 
Kuczkowską rozpoczęliśmy przygotowania do 
tej konferencji.

Koordynatorem projektu jest prezes 
Stowarzyszenia Rozwoju Solca Kujawskiego, 
Elżbie ta  Wysocka ,  k tó ra  w  imien iu 
organizatorów przywitała wszystkich gości 
oraz odczytała list z wyrazami uznania za 
podjęcie tej inicjatywy upamiętnienia Johna 
Damskiego skierowany z Muzeum Historii 
Żydów Polskich Polin.

Okolicznościowy wykład wygłosi ł 
Mirosław Sprenger, kierownik Referatu 
Edukacji Narodowej bydgoskiej delegatury 
Instytutu Pamięci Narodowej, której naczelnik 
objęła uroczystość honorowym patronatem. 
Podczas konferencji udało się połączyć 
z  m i e s z k a j ą c ą  w  L o s  A n g e l e s  c ó r k ą 
J. Damskiego Ewą Damską – Muchnick. 

- Nie miałem wielu okazji do osobistego 
kontaktu z Janem. U swojej siostry, a mojej 
mamy był dwa razy. Jednak bardzo często był 
obecny w domowych rozmowach i był źródłem 
rodzinnej dumy – podkreślił Robert Zieliński, 
siostrzeniec J. Damskiego.

HISTORIA JANA I JOHNA DAMSKICH
Jan Damski (ur. 1885, zamordowany prawdopodobnie w 1941 w Związku Sowieckim)  i jego 

żona Stanisława (1889-1932) z domu Nowak, córka pantoflarza z Grudziądza przyjechali 
z Niemiec, z Nadrenii, do Solca, prawdopodobnie w 1919 r. Mieli wtedy 2 synów : Zygmunta ( ?) 
i Jana (1914-2000). Dwoje młodszych dzieci urodziło się w Solcu: Władysław (?) i Janina (ur. 
1928).

Jan Damski był policjantem, starszym posterunkowym, pełnił obowiązki komendanta. Nie 
wiemy jak Jan Damski znalazł się na terenie ZSRR. Na tabliczce pro memoria na grobie 
Stanisławy Damskiej jest napis :" Jan Damski, ur.1885 r. zginął w obronie Ojczyzny w czasie II 
wojny światowej, zamordowany w ZSRR." Figuruje w IPN na liście represjonowanych przez 
Związek Radziecki.

Znaleźliśmy taką adnotację: Jan Damski 1885, Początek Aresztowania 1941r. ZSRR, 
Ukraińska Obłast Rówieńska. Źródło: Wykaz spraw prowadzonych przez organa NKWD 
Zachodniej Ukrainy i Białorusi ( wybór z księgi Rejestrowej Spraw Archiwalno - śledczych 
NKWD ZSRR) , kopia Ośrodek Karta Sygnatura ZUB --/362/76/11

Jan Damski syn (John), był doskonałym sportowcem. Był lekkoatletą i piłkarzem, 
wicemistrzem Polski w trójskoku. Należał do Towarzystwa Gimnastycznego Sokół.

W jego wspomnieniach pojawia się informacja, że Solec przed wojną liczył 5 tys. osób i była 
tylko jedna rodzina żydowska - Daumanów, którzy mieli trzech synów i córkę. Jan przyjaźnił się 
z Jakubem Daumanem. Wszyscy chłopcy Daumanowie należeli do Sokoła. Wojna zastała Janka 
na wybrzeżu. Służył w Batalionie Obrony Wybrzeża w Gdyni. Trafił do obozu jenieckiego, 
z którego uciekł. Wrócił do Gdyni i podjął tam pracę. Ponieważ urodził się w Niemczech i mówił 
po niemiecku tak samo jak po polsku, zmuszano go do podpisania volkslisty. Ponieważ odmówił, 
musiał w ciągu 24 godzin opuścić miasto i udać się do Generalnej Guberni. W grudniu 1939 r. 
Janek i dwaj jego przyjaciele postanowili przedostać się na Węgry i potem do Francji. 9 grudnia 
1939 r. zostali złapani blisko granicy i przekazani Gestapo. Trafili do więzienia w Sanoku. 
Siedział w 45-osobowej celi. 13 czerwca 1940 r , w nocy SS zaczęło wywozić więźniów, którym 
obcinano wszystkie guziki w ubraniach. Zabito tej nocy 115 więźniów.  Pozostałych wywieziono 
do Auschwitz. Jan pozostał w więzieniu. SS-man przesłuchiwał Janka, który wmówił mu, że jego 
matka mówiła po niemiecku i on sam czuje się, jakby był Niemcem. Zwolniono go z więzienia 
9 sierpnia. Udał się do Lublina, gdzie spotkał się z bratem. Przeprowadzili się do Zamościa. Jan 
zatrudnił się przy budowie lotniska wojskowego. Przekonał przełożonego, żeby zatrudniać przy 
budowie Żydów z getta. Później szukał pracowników w getcie warszawskim. Kilka osób 
wywiózł z getta ukrytych w samochodzie.

Jan i Zygmunt mieszkali razem w Zamościu w tym samym domu, co rodzina Rozen. 
W październiku 1941 r. Jan poznał ich córkę Sarę i zakochał się w niej. Sara nielegalnie wróciła do 
Zamościa ze Lwowa, dokąd wysłał ją ojciec. Była poszukiwana przez Gestapo. Uciekając 
z mieszkania wyskoczyła przez okno, wprost w ramiona Jana, siedzącego na ławce pod domem. 
Jan ukrywał Sarę przez kilka tygodni.. Załatwił jej i jej matce aryjskie papiery. Sara stała się 
Krystyną Padarewską i udawała żonę Jana. Kiedy Niemcy zlikwidowali getto w Zamościu, 
Polacy tam mieszkający domyślali się, że po Żydach i Cyganach, oni będą następni. Niedobitki 
prosiły Damskiego o załatwienie aryjskich papierów, co robił Jan, Krystyna i jej matka udali się 
do Częstochowy. Ponieważ Jan porzucił pracę na lotnisku, był poszukiwany. Matka Sary- 
Krystyny wyjechała do pracy w Niemczech. W 1943 r. ostrzeżony, że Sara jest podejrzewana o 
żydowskie pochodzenie,  Jan wyjechał z nią do Warszawy. Tam był świadkiem niebywałego 
okrucieństwa Niemców wobec Polaków. Podczas Powstania Warszawskiego Jan i Sara zostali 
zatrzymani przez Niemców. Ponownie Jana uratował jego nadreński akcent - wmówił 
żołnierzom, że jest niemieckim businessmanem. Ci pomogli Janowi i Sarze wydostać się 
z Warszawy. Zamieszkali w Ożarowie. Pozostali tam do stycznia 1945 r.

Swoją opowieść Jan kończy stwierdzeniem, że żeby 100 000 Żydów przeżyło wojnę, milion 
Polaków musiał im pomagać. 

Jan i Krystyna wyjechali po wojnie do USA. Tam urodziła się ich córka Eva. Krystyna nie 
wróciła nigdy do swojego żydowskiego imienia. Jan stał się Johnem. Został uhonorowany w 1988 
roku tytułem Sprawiedliwy wśród Narodów Świata.

W USA zamieszkali w Los Angeles. John nadal uprawiał sport. 
John Damski zmarł w 2000 r., pochowany jest w Los Angeles.

Poznajemy bohatera

Informacje zaczerpnięte z wywiadu, którego John Damski udzielił amerykańskiej pisarce Ellen 
Land - Weber 14 maja 1988 r.. W 2000 r. ukazała się książka pisarki „Ratować życie”, w ktorej zawarła 
m.in. wywiad z J. Damskim i jego żoną.
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Soleckie Centrum Kultury

Kulturalny
przekładaniec
ROBIMY II KUJAWSKO-POMORSKI 
KONGRES KULTURY! 
Spotkanie terenowe w ramach trasy 

„Robimy II Kujawsko-Pomorski Kongres 
Kultury!” odbyło się 22 marca. Soleckie 
Centrum Kultury reprezentowały Gabriela 
Walczak, Klaudia Plichta i Ewka Bator-Klause. 
Spotkanie odbyło się w pięknej przestrzeni 
Młynów Rothera w Bydgoszczy. Uczestnicy 
rozmawiali o celach, oczekiwaniach względem 
kongresu oraz o temacie drugiej edycji. Warsztat 
badawczy dotyczący wspierania  osób 
pracujących w instytucjach kultury w woj. 
kujawsko-pomorskim prowadziła Magdalena 
Jasińska z „Jak w zegarku”.

KONFERENCJA „JOHN DAMSKI
– NIEZNANY BOHATER”
Wydarzeniu towarzyszyły dwie wystawy: 

„POLACY RATUJĄCY ŻYDÓW W CZASIE 
II WOJNY ŚWIATOWEJ” – która została 
przygotowana przez IPN oraz „JOHN 
DAMSKI,  SPRAWIEDLIWY WŚRÓD 
NARODÓW ŚWIATA – ODKRYWAMY 
BOHATERA” – przygotowana przez uczniów 
SP 4. Obie można było oglądać w kuli SCK do 5 
kwietnia.

ESCAPE CITY
26 marca SCK miało okazję wziąć udział 

w wydarzeniu - Escape City, zorganizowanym 
przez Szkołę Podstawową nr 4. Obok SP 4 
wzięły w nim udział również inne instytucje: 
Urząd Miejski, Biblioteka Publiczna, Muzeum 
Solca im. Księcia Przemysła, Miejsko - Gminny 
Ośrodek  Pomocy Społeczne j ,  Zakład 
Gospodarki Komunalnej, Ochotnicza Straż 
Pożarna, Warsztaty Terapii Zajęciowej, Dom 
Dobrych Praktyk, Grupa Bizon, Wodne 
Ochotnicze Pogotowie Ratunkowe. Zabawa 
była przednia. Wszystkim udzielił się duch 
rywalizacji. Wygrały ex aequo drużyny urzędu 
i SP 4, SCK zajęło III miejsce.

CZTERY PORY ROKU WYOBRAŹNI
– TEATR MAŁEJ STOPY
Z okazji Międzynarodowego Dnia Teatru 27 

marca SCK zaprosiło miłośników słowa 
mówionego na występ najmłodszej grupy 
teatralnej SCK. Wiemy jak ważne jest wsparcie 
talentu już od najmłodszych lat i to właśnie SCK 
pomaga stawiać pierwsze teatralne, taneczne, 
wokalne, plastyczne i artystyczne kroki. Na 
scenie w przedstawieniu „Cztery Pory Roku 
Wyobraźni” odważnie pokazały swoją 
ekspresję aktorki z grupy teatralnej Teatr Małej 
Stopy instruktorki SCK Gabrieli Walczak. 
Znane i mniej znane polskie wiersze z oprawą 
muzyczną inspirowaną utworami Vivaldiego 
przedstawiły: jako Wiosna Maja Korbal, jako 
Lato Lilianna Skoda, jako Jesień Milena 
Vitkova, jako Zima Emila Hushchuk, kwiatek 
Katerina Lazarieva, narratorka Julia Umińska, 
wsparciem dla grupy była Amelia Umińska. 
Młode aktorki w uroczym stylu oddały 
charakter każdej z pór roku. Oklaskom nie było 
końca. Dyrektor SCK Tomasz Rudny nagrodził 
aktorki słodkim upominkiem i niespodzianką. 
Po przedstawieniu widzowie zwiedzili 
garderoby, a chętni wzięli udział w warsztatach 
robienia wiosennej maski teatralnej, gdzie 
czekał również słodki teatralny poczęstunek. 

SCK dziękuje za wspólne teatralne emocje 
i zaprasza na kolejne. Podziękowania także dla 
rodziców za pomoc i wsparcie cudownych 
aktorek.

„JEDNYM GŁOSEM”
12 kwietnia na III Wojewódzkim Konkursie 

Zespołów Wokalnych "Jednym Głosem" 
w Sępólnie Krajeńskim, Solec Kujawski 
reprezentowały uczestniczki sekcji wokalnej 
Dominiki Cieślak z SCK: Wiktoria Głogowska, 
Julia Mruk, Zuzanna Łączna. Kibicowaliśmy 
mocno i trzymaliśmy kciuki. Niestety 
dziewczynom nie udało się wywalczyć 
nagrody, nie mniej jednak, w SCK są dumni ze 
swoich reprezentantek. Sam udział w tak 
prestiżowym konkursie daje nadzieję na 
przyszłe sukcesy.

IRENA SANTOR Z WIZYTĄ W SCK
Z okazji Jubileuszu 150-lecia Szkoły 

Podstawowej nr 1, do Solca Kujawskiego 
przyjechała Irena Santor -  Honorowa 
Obywatelka Solca Kujawskiego i absolwentka 
soleckiej "Jedynki". Nie omieszkała skorzystać 
z okazji i odwiedziła Soleckie Centrum Kultury.

KONCERT CHARYTATYWNY
– POMOC DLA KUBY
W Soleckim Centrum Kultury 13 kwietnia 

odbył się koncert charytatywny "Pomoc dla 
Kuby" - mający na celu wsparcie leczenia 
Jakuba Jelita Rydla. Organizatorem koncertu 
by ły  S towarzyszenie  Rozwoju  Solca 
Kujawskiego i Szkoła Podstawowa nr 4. 
Wydarzenie to wsparła imponująca liczba 
darczyńców. SCK również mogło wesprzeć tak 
wspaniałą inicjatywę. Fajnie było widzieć tak 
licznie zgromadzoną publiczność, skorą do 
niesienia pomocy.

„SIÓDME NIEBO”
– WYSTAWA MALARSTWA
Galeria Homo Faber, SCK zaprasza na 26 

kwietnia (godz. 18.00), na otwarcie wystawy 
malarstwa Nataszy Piskorskiej. Artystka tworzy 
własne ilustracje rzeczywistości, w której życie 
codzienne i poczucie humoru, przeplatają się ze 
światem wyobraźni i snów. Inspiracją może stać 
się dla niej dosłownie wszystko: spacer, 
rozmowa, czy sceny z życia codziennego. Jej 
prace są bardzo osobiste, a przy tym otwarte na 
interpretację. Wzruszające i wywołujące 
uśmiech odbiorcy. Używa śmiałych barw 
i pociągnięć pędzla. Nie unika mocnych 
kontrastów. Postacie w jej obrazach śmiało 
odrywają się od ziemi, koty nabierają cech 
ludzkich i grają na fortepianie a ptaki i ryby 
nawiązują kontakt z postaciami, pary zaś tańczą 
na dachach. Artystka pochodzi z Torunia. Jej 
prace można odnaleźć na ścianach toruńskich 
kamienic, podwórek oraz w znanych pubach, 
restauracjach i hotelach. Natasza Piskorska 
maluje, rzeźbi w drewnie i glinie, ilustruje 
książki i projektuje. W Galerii Homo Faber 
swoje prace prezentuje po raz drugi.

„RECEPTA NA SZCZĘŚCIE”
– TEATR O! LA LA! W SCK
Soleckie Centrum Kultury zaprasza na 25 

maja br. na spektakl komediowy i koncert 
w  j e d n y m  –  „ R e c e p t a  n a  s z c z ę ś c i e ” 
przygotowany przez Teatr O! La La! Trzy 
pokolenia kobiet spotykają się w gabinecie 
lekarskim: Kasia - szukająca miłości, która 
dopiero zaczyna swoje dorosłe życie w dużym 
mieście, Kleo - zrozpaczona, porzucona przez 
męża - kobieta w średnim wieku Gina - seniorka, 
nie lubiąca samotności, która niedawno zapisała 
się do klubu „Dorosłych Singli” gdzie wybrano 
ją "Dziewczyną Roku". Wszystkie Panie mają 
swoje potrzeby, marzenia o miłości i plany. 
Wszystkie traktują doktora bardziej jako 
psychologa czy powiernika ich myśli aniżeli 
lekarza. Doktor Kazimierz, znany jest z tego, że 
potrafi leczyć nie tylko ciało, ale i duszę i jest 
bardzo oddany swoim pacjentom. Pojawia się 
w gabinecie również tajemniczy pacjent 
country-man żyjący na wsi, kochający naturę 
i życie blisko niej. Spotkanie wszystkich 
bohaterów, zderzenie ich różnych światów 
wywołuje istną burzę w gabinecie Doktora 
i zmierza do nieoczekiwanego zakończenia. 
Mnóstwo zabawnych pomyłek, piosenki 
wykonywane na żywo i elementy tańca, 
gwarantują niezapomniany wieczór. Przez 
prawie 2 godziny widzowie są świadkami 
narodzin wielkiej miłości, ale też… pierwszej 
kłótni kochanków... Wspaniały spektakl 
w doborowej obsadzie! Szczegóły na fb SCK 
i www.sck-solec.com. Bilety do nabycia w kasie 
SCK oraz przez www.sck-solec.com w cenie 90 
zł.

KINO KULTURA
19 KWIETNIA
17.00  –  SZKOŁA MAGICZNYCH 

ZWIERZĄT. TAJEMNICA SZKOLNEGO 
PODWÓRKA - familijny, przygodowy / czas: 
93 min. / od 6 lat

19.00 – MIAŁO CIĘ NIE BYĆ - komedia, 
dramat / czas: 90 min. / od 15 lat

26 KWIETNIA
1 7 . 0 0  –  K ATA K .  P O D W O D N A 

PRZYGODA - animowany, przygodowy / 82 
min. / od 5 lat

19.00 – ŚWIĘTO OGNIA - obyczajowy, 
komediodramat  /  94min. / od 15 lat

Zwiastuny i opisy filmów znajdziecie na FB 
Kino Kultura  i www.sck-solec.com oraz na FB 
SCK. Bilety do nabycia w punkcie SCK oraz on-
line przez www.sck-solec.com, zakładka bilety.



7

Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

Już za nieco ponad miesiąc (niedziela 9 czerwca br.) odbędzie się jubileuszowa 
edycja biegów. Jak dotąd na listach startowych widnieje niemal 250 osób. W tym roku 
biegi będą w następujących kategoriach wiekowych: dzieci do 7 lat (2017 i młodsi),      
8 -10 lat (2016 – 2014), 11 - 13 lat (2013– 2011), 14 - 16 lat (2010 – 2008) oraz ukończone 
16 lat; Bieg Główny (na 5 km, 10 km oraz Nordic Walking). Na uczestników imprezy, 
jak zawsze, czekać będę atrakcyjne nagrody oraz niespodzianki. Wszelkie szczegóły 
na stronie zapisów: https://b4sportonline.pl/biegi_uliczne_im_burmistrza.../. 
Zachęcamy do zapisów. 

W dniach 4-7 kwietnia br. halą 
O S i R  z a w ł a d n ę l i  p a s j o n a c i 
modelarstwa kolejowego, którzy 
ś w i ę t o w a l i  1 5 .  u r o d z i n y 
stowarzyszenia działającego pod 
nazwą Toruńska Makieta Modułowa. 
Niestety, tylko uczestnicy mogli 
cieszyć oczy efektami swojej pracy, 
gdyż impreza była zamknięta dla 
publiczności.

Sportowy
kalejdoskop

Medalowy ślad
W sobotę 13 kwietnia w Miastku odbył się 

Krajowy Turniej Badmintona gdzie jedynym 
reprezentantem MLKS-u była Julia Bandoch. 
Był to ostatni sprawdzian przed nadchodzącymi 
najważniejszymi turniejami w tym sezonie. 
Nasza zawodniczka pokazała moc soleckiego 
klubu i wywalczyła srebrny medal w grze 
pojedynczej i złoto w grze mieszanej (w parze 
z Janem Szałkowskim z Gdańska). Bardzo się 
cieszymy, że na większości  turniejów 
solecczanie pozostawiają po sobie medalowy 
ślad. W najbliższą sobotę tj. 20 kwietnia 
odbędzie się pierwszy z dwóch kluczowych 
sprawdzianów przed drużyną MLKS-u. 
Zapraszamy kibiców do hali OSiR od godziny 
11.00. Wspólnie kibicujmy naszym.

Kalendarz imprez
M i s t r z o s t w a  W o j e w ó d z t w a 

w badmintonie – 20 kwietnia (sobota), godz. 
11.00,  hala OSiR; Mecz piłki  nożnej 
trampkarzy: Wisełka Solec Kujawski – Tęcza 
Bydgoszcz, 20 kwietnia (sobota), godz. 10.00, 
boisko boczne; Mecz piłki nożnej juniorów 
młodszych: Wisełka Solec Kujawski – Polonia 
Bydgoszcz, 20 kwietnia (sobota), godz. 14.00, 
boisko boczne; Mecz piłki nożnej klasy A 
seniorów: Unia II Solec Kujawski – Victoria 
Niemcz Osielsko, 21 kwietnia (niedziela), godz. 
12.00, stadion OSiR; Mecz III ligi piłki nożnej: 
Unia Drobex Solec Kujawski – Elana Toruń, 27 
kwietnia (sobota), godz. 12.00, stadion OSiR; 
Mecz piłki nożnej młodzików: Wisełka Solec 
Kujawski – Zawisza II Bydgoszcz, 27 kwietnia 
(sobota), godz. 15.00, boisko boczne; Mecz 
piłki nożnej juniorów młodszych: Wisełka 
Solec Kujawski – MUKS Bydgoszcz, 28 
kwietnia (niedziela), godz. 14.00, boisko 
boczne.

Mistrzostwa powiatu
Na boisku Orlik przy Szkole Podstawowej 

n r  1  rozegrano  Mis t r zos twa  Powia tu 
Bydgoskiego w piłce nożnej dziewcząt 
i chłopców w ramach Licealiady. Do walki 
o tytuły mistrzowskie, a także awans do 
ćwierćfinałów wojewódzkich przystąpiły po trzy 
drużyny dziewcząt oraz chłopców ze szkół 
naszego powiatu. Zwycięzcami zawodów 
zostały drużyny reprezentujące Zespół Szkół 
Ogólnokształcących i Zawodowych w Solcu 
Kujawskim (wśród dziewcząt) oraz Liceum 
Ogólnokształcącego w Koronowie (wśród 
chłopców). Chłopcy z ZSOiZ uplasowali się na 
trzecim miejscu.

Tenis stołowy
Ostatni mecz w sezonie zasadniczym I ligi 

pierwsza drużyna UKS Top rozegrała 6 kwietnia. 
Podejmowała zespół, nad którym barażowe 
zwycięstwo pozwoliło solecczanom awansować 
rok temu na zaplecze Superligi czyli Griffin's 
Spin Szczecin. Goście po przegranym barażu 
wykupili miejsce w I lidze i w tym sezonie 
ponownie rywalizują w grupie z UKS Top. Mecz 
zakończył się remisem 5:5. Następny mecz, już 
wyjazdowy, soleccy tenisiści stołowi rozegrali 
13 kwietnia w Nowym Dworze Mazowieckim 

z tamtejszym KTS. Pomiędzy oboma zespołami 
toczy się walka o rozstawienie przed meczami 
barażowymi o utrzymanie w lidze. Po porażce 
6:4, UKS Top zajmuje dziewiątą lokatę 
i w barażach zagra z ósmym zespołem grupy 
południowej. W rundzie zasadniczej do 
rozegrania soleckiej ekipie pozostał już tylko 
jeden mecz – 20 kwietnia br. zagra w Toruniu.

mmm
W  r o z e g r a n y c h  w  I n o w r o c ł a w i u 

Drużynowych Mistrzostwach Kadetek 
i Kadetów w tenisie stołowym drużyna UKS Top 
wystąpiła w składzie: Nataniel Marjanek, 
Bartek Maciejewski i Cyprian Piekutowski. 
Nasi zawodnicy potwierdzili przynależność do 
wojewódzkiej czołówki. W ćwierćfinale 
pokonali Olimpię Grudziądz 3:2 (punkty 
zdobyli Nataniel i Bartek – po 1,5) i zapewnili 
sobie miejsce w strefie medalowej. Tam 
w półfinale po wyrównanym meczu ulegli 
późniejszym triumfatorom – Nowej Erze Toruń 
1:3 (punktowali Nataniel i Bartek – po 0,5 pkt.) 
i ostatecznie uplasowali się na trzecim miejscu 
zdobywając brązowe medale.



Przed drugą
turą

Moją pierwszą kadencję jako Burmistrza Solca Kujaw-
skiego będą określały w szczególności dwa hasła: budowa 
i zapewnienie najważniejszych, podstawowych usług dla 
ludności. Skupię się na zagadnieniach, które są ważne dla 
mieszkańców – budowie i remontach dróg, połączeniach 
komunikacyjnych z Bydgoszczą, dostępności opieki     
zdrowotnej oraz otwartym i przyjaznym urzędzie. Nie można 
zapominać też o ofercie spędzania wolnego czasu – terenach 
nadwiślańskich i poważnej, konsultowanej z samymi 
zainteresowanymi, ofercie dla młodzieży. Przed nami także 
wyzwania transformacji energetycznej. To kwestie związane 
z bezpieczeństwem i jakością życia w Solcu Kujawskim. Chcę, 
by na koniec kadencji Solec był miastem stabilnie dążącym do 
nowoczesności, przyjaznym mieszkańcom, miastem z jasno 
wyznaczonym kierunkiem dalszego rozwoju. Na koniec 
kadencji widzę Solec jako miejsce dobre do życia, do którego 
chce się wracać i tu lokalizować swoje najważniejsze sprawy 
życiowe.

Nasza gmina wymaga ustalenia priorytetów w dziedzinie 
wydatków oraz sposobów pozyskiwania pieniędzy do budżetu. 
Silna gospodarka, rozwój firm, bogacenie się solecczan to 
większe wpływy do budżetu z podatków PIT i CIT, a także 
podatków lokalnych. Tu widzę dużą rolę burmistrza. Ważną 
kwestią dla mnie będzie działanie na rzecz zwiększenia 
przychodów majątkowych, bo za tym będziemy mogli 
zwiększać również wydatki na inwestycje. Obecnie jesteśmy 
w tej kwestii w ogonie gmin w naszym regionie. To trzeba 
zmienić i mam na to plan. Musimy też w pełni wykorzystać 
potencjał Unii Europejskiej i pieniędzy stamtąd płynących; 
oprócz środków ogólnokrajowych czy wojewódzkich także 
m.in. poprzez LGD, z którego możemy sfinansować wiele 
gminnych inwestycji oraz działań dla ludności. Jako dobry 
gospodarz będę w pierwszej kolejności myślał o sprawach 
podstawowych, zapewniających realizację kluczowych usług 
i inwestycji. Każda złotówka będzie wydawana w sposób 
oszczędny i celowy.

Bezpieczeństwo ma w gminie wiele wymiarów, m.in. 
ciągłość i dostępność usług podstawowych (np. media), 
dostępność opieki zdrowotnej (także w nocy i święta), 
bezpieczeństwo mieszkańców w przestrzeni miejskiej itd. 
Burmistrz, który rozumie potrzeby i rolę miasta w zaspokajaniu 
tych potrzeb to dobry burmistrz. Ja rozumiem to doskonale. 
Dlatego będę realizował w szczególności przedsięwzięcia, 
które to bezpieczeństwo zapewniają: drogi, większa dostęp-
ność ochrony zdrowia, inwestycje sieciowe, transformacja 
energetyczna, inteligentny monitoring miejski, dostępność 
mieszkań komunalnych. Bezpieczeństwo to także skutecznie 
działająca pomoc społeczna, przeciwdziałanie wykluczeniu 
społecznemu, zapobieganie problemom, a nie leczenie ich 
skutków. Cieszę się, że w Solcu powstało Centrum Usług 
Społecznych, bo za jego pośrednictwem samorząd będzie mógł 
dla Państwa realizować wiele usług, zapewniających poczucie 
bezpieczeństwa. Taka jest właśnie rola burmistrza – dbać 
o jakość życia w gminie.

Współpraca to możliwość przyjrzenia się temu, jak inni 
radzą sobie z problemami, które często są podobne do naszych. 
Od wielu lat realizuję działania, które konsolidują, tworzą sieć 
więzi w powiatach bydgoskim, nakielskim, sępoleńskim, bo 
rozumiem potrzebę wspólnego działania. Od lat współpracuję 
z instytucjami publicznymi – starostwami, urzędem mar-
szałkowskim, spółkami samorządowymi, organizacjami 
pozarządowymi. Musimy wspólnie się zastanowić, w jaki 
sposób chcemy rozwijać nasze miasto (prace nad nową 
strategią rozwoju gminy są tego bardzo ważnym elementem) – 
wspólnie z Bydgoszczą, z mniejszymi, sąsiednimi gminami, 
czy samodzielnie. Myślę, że poszerzenie współpracy  
z mniejszymi miejscowościami jest tym działaniem, które będę 
chciał realizować w szczególności. Bo mamy już ku temu 
podstawy w postaci wspomnianych Lokalnych Grup Działania. 
To solidne podstawy, by poszerzyć współpracę w sektorach: 
gospodarczym, społecznym i publicznym.
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Solec Kujawski to miasto z potencjałem gospodarczym, 
turystycznym i społecznym, który musi zostać wykorzystany. 
Rozwój parku przemysłowego opartego na działalności małych 
i średnich przedsiębiorstw, co zachęci do osiedlania się nowych 
mieszkańców, Rada Biznesu wspierająca przedsiębiorców 
i mieszkańców, czy stworzenie terenów rekreacyjnych nad 
Wisłą to kreowanie okazji do pokazania piękna Solca Kujaw-
skiego w nowej odsłonie. Podobnie jak opracowanie imprezy 
kulturalnej, z którą będzie kojarzony Solec Kujawski. Strategia 
rozwoju gminy powinna wskazywać kierunki rozwoju 
społecznego, gospodarczego i przestrzennego, działań 
podejmowanych dla osiągnięcia tych celów oraz oczekiwane 
rezultaty planowanych działań. Chciałbym by Gmina Solec 
Kujawski wyróżniała się: różnorodnym, a zarazem silnym 
biznesem, w którym dostępne będą miejsca pracy, nowoczesną 
infrastrukturą, w tym miejscami do wypoczynku i rekreacji, 
a przy tym dobrobycie będzie tania w utrzymaniu i bezpieczna – 
i taką Gminę chcę budować!

Aktywność gminy w kształtowaniu dobrobytu determino-
wana jest wielkością środków finansowych, które dostarczają 
mieszkańcy oraz przedsiębiorcy funkcjonujący na terenie 
gminy (m.in. poprzez wpływy z podatku PIT, CIT, nie-
ruchomości, rolny etc.). Dlatego istotnym jest zapewnienie 
odpowiednich warunków do wiązania przyszłości z naszą 
gminą nie tylko dla obecnych mieszkańców, ale także nowych 
mieszkańców i przedsiębiorców, co pozwoli zmniejszyć skutki 
demograficzne oraz zwiększyć dochody gminy, a następnie 
dokonać odpowiedniej ich alokacji. Narzędziem do osiągnięcia 
tego celu będą: inwestycje w infrastrukturę drogową oraz park 
przemysłowy, stworzenie komunikacji miejskiej i pod-
miejskiej, w celu ułatwienia życia mieszkańcom oraz 
skomunikowania i przeciwdziałania wykluczeniu komunika-
cyjnemu mieszkańców sołectw:  Chrośna, Otorowo, Przyłubie, 
Makowiska i Rudy, zapewnienie bezpieczeństwa poprzez 
utworzenie całodobowego ambulatorium medycznego oraz 
miejskiego monitoringu.

W celu zwiększenia bezpieczeństwa utworzę monitoring 
miejski oraz aplikację dla mieszkańców, zawierającą centrum 
informacyjne (transport miejski, wydarzenia) oraz zasady 
zachowania w sytuacjach niebezpiecznych (awarie, działania 
zbrojne, kataklizmy, itp.). Bezpieczeństwo to również dostęp 
do pomocy lekarskiej, co jest szczególnie ważne m.in. dla 
seniorów i rodzin z dziećmi. Zapewnię powyższe poprzez 
utworzenie całodobowego ambulatorium medycznego, 
przywrócenie dyżurów aptek i większą dostępność lekarzy 
specjalistów. Kolejny krok to nowoczesna infrastruktura 
drogowa z przejściami dla pieszych, oświetleniem, ścieżkami 
rowerowymi, publiczny transport. Tworzenie zielonych stref,  
wspieranie wymiany ekologicznych źródeł ciepła lub 
pozyskiwania energii w instytucjach i prywatnych domach 
zapewni bezpieczeństwo klimatyczne. Ważna jest również 
świadomość uzyskania pomocy w razie konieczności. Asystent 
seniora i Urząd otwarty na sprawy mieszkańców będą moją 
odpowiedzią w tym obszarze.

Współpraca z samorządami jest ważnym elementem 
rozwoju gminy. Jako burmistrz będę prowadził rozmowy 
zarówno z gminami ościennymi, jak i z przedstawicielami na 
szczeblu powiatowym i wojewódzkim. Działam również jako 
radny Europejskiego Korpusu Radnych Gmin i Powiatów 
Województwa Kujawsko – Pomorskiego, powołanego przez 
marszałka Piotra Całbeckiego. Współpraca na szczeblu 
wojewódzkim jest konieczna w przypadku remontu głównych 
ulic w mieście  (Leśna i Toruńska), zapewnienia bezpiecznych 
przejść dla pieszych w Otorowie i rozwiązania problemu 
połączeń autobusowych z Bydgoszczą. Uregulowanie kwestii 
własnościowej terenów nadwiślańskich będzie pierwszym 
działaniem związanym z ich zagospodarowaniem -  konieczne 
są rozmowy z wójtem gminy Zławieś Wielka. Współpracuję 
z przedstawicielami naszego powiatu. Jestem przekonany, że 
utrzymanie partnerskich relacji z innymi samorządami zapewni 
najlepsze warunki do rozwoju gminy. Jako burmistrz będę 
otwarty na dialog i poszukiwanie rozwiązań.



Pani Irenie Rolińskiej serdeczne wyrazy 
głębokiego współczucia

z powodu śmierci

MAMY

przekazują

BURMISTRZ
I RADNI RADY MIEJSKIEJ

„Ludzie których kochamy, zostają na zawsze,
bo zostawili ślady w naszych sercach”

Wszystkim, którzy byli z nami w tych 
trudnych chwilach i uczestniczyli

w ceremonii pogrzebowej Naszej Mamy, 
Teściowej, Babci i Prababci

Śp. Teresy 
Jabłońskiej

Najserdeczniejsze podziękowania
składa

Rodzina

SZANOWNI SOLECCZANIE,
DRODZY MIESZKAŃCY OKRĘGU 

WYBORCZEGO NR 6,

s e r d e c z n i e  d z i ę k u j ę  w s z y s t k i m 
mieszkańcom Solca Kujawskiego z okręgu nr 6, 
którzy w dniu 7 kwietnia 2024 roku wzięli 
udział w wyborach samorządowych i oddali 
głos na moją kandydaturę. Nie była to jednak 
wystarczająca ilość głosów na objęcie przeze 
mnie mandatu radnego i dalsze kontynuowanie 
rozpoczętej działalności na rzecz naszej gminy. 
Z tego też powodu jest mi przykro, że nie będę 
mógł już jako radny zadbać o Państwa sprawy 
w samorządzie. 

W poprzedniej kadencji niestety tylko przez 
krótki okres, bo od 9 grudnia 2022 roku miałem 
przyjemność pracować w Radzie Miejskiej na 
rzecz mieszkańców Solca Kujawskiego. 

Jestem społecznikiem, który chciał swoją 
wiedzę i doświadczenie w pracy samorządowej 
wykorzystać dla  dobra naszej  gminy. 
Szczególnie bliskie mi były sprawy osób 
potrzebujących pomocy i wsparcia. 

W trosce o sprawy seniorów pomogłem 
uprawnionej grupie mieszkańców skutecznie 
złożyć wniosek o utworzenie Soleckiej Rady 
Seniorów, która z różnych względów pomimo 
obowiązywania od ponad 10 lat przepisów 
umożliwiających funkcjonowanie takiej rady, 
nie została jednak wcześniej powołana. 

Na swojej drodze spotkałem ludzi bardzo 
wartościowych i życzliwych. Była to dla mnie 
wielka przyjemność i radość przebywania w ich 
towarzystwie oraz pracy z nimi. 

Wszystkim radnym nowej kadencji 
gratuluję wyboru.

Z wyrazami szacunku 
Wiesław Kowalski

Z głębokim żalem przyjęliśmy 
wiadomość o śmierci

MAMY

naszej współpracowniczki
Pani Ireny Rolińskiej.

Zespół Soleckiego Centrum Kultury 
składa wyrazy głębokiego współczucia
z powodu tej straty. W dniach żałoby 

łączymy się z Panią w bólu.
Dyrektor i pracownicy Soleckiego 

Centrum Kultury

Majowe
uroczystości

Trzeciego maja w rocznicę uchwalenia 
w 1791 r. Ustawy Rządowej zwanej również 
Konstytucją 3 maja solecki samorząd organizuje 
uroczystość upamiętniającą to ważne dla Polski 
wydarzenie. Obchody rozpoczną się mszą 
świętą, odprawioną o godz. 12.00 w kościele 
Św. Stanisława. Po mszy delegacje złożą 
wiązanki pod Pomnikiem Niepodległości. 
Zbiórka delegacji i pocztów sztandarowych 
przed urzędem o godz. 11.45. Początek maja to 
także rocznica zakończenia II wojny światowej, 
obchodzona 8 maja oraz święto patrona Solca 
Kujawskiego – Św. Stanisława. Tego dnia, przed 
mszą świętą w kościele Św. Stanisława 
(początek o godz. 11.00), delegacje złożą 

wiązanki pod Pomnikiem Walki i Zwycięstwa. 
Zbiórka delegacji przed urzędem o godz. 10.30. 
W te dni oraz w święto państwowe obchodzone 
1 maja potocznie nazywane Świętem Pracy, 
a także 2 maja w Dniu Flagi RP, na naszych 
ulicach i budynkach użyteczności publicznej 
będą wisiały polskie flagi. Burmistrz zarządziła 
flagowanie od 1 do 8 maja.



Od roku szkolnego 2024/2025 
Zespół Szkół Ogólnokształcących 
i Zawodowych w Solcu Kujawskim 
otwiera Liceum Ogólnokształcące dla 
Dorosłych. Naukę w nowej szkole 
będą mogli  podjąć absolwenci 
zasadniczej szkoły zawodowej oraz 
branżowej szkoły I stopnia. Zajęcia 
będą prowadzone w systemie zaocz-
nym, tzn. odbywać się będą w soboty 
i  n i e d z i e l e  c o  d w a  t y g o d n i e .    
Szczegółowe informacje można 
uzyskać pod numerem telefonu       
508 480 271 lub w sekretariacie ZSOiZ 
przy ul. 29 Listopada 7.

Nowa szkoła

Klub Turystów Pieszych PTTK 
„Horyzont”  z  Solca  Kujawskiego 
zorganizował 6 kwietnia br. XIV Rajd 
Długodystansowy „Tamtendyk”. Tym 
razem trasa  ra jdu wiodła  z  Solca 
Kujawskiego do leśniczówki Podlesie 
k. Gniewkowa. Na starcie wędrówki – przy 
soleckiej tężni – zgromadziło się 27 
p i echu rów.  P i e rwsza  część  t r a sy 
prowadziła przez Solec do Drogi Krajowej 
nr 10. Po jej przekroczeniu uczestnicy rajdu 
weszli do Puszczy Bydgoskiej. Kolejny raz 
piechurom dopisała pogoda, było ciepło 
i  s ł o n e c z n i e  –  s ł o w e m  w i o s n a 
w najlepszym wydaniu!

K o r z y s t a j ą c  z  ż ó ł t e g o  S z l a k u 
Puszczańskiego im. Janusza Umińskiego, 
turyści szybko dotarli do polany o nazwie 
„Ułanka”. W miejscu tym znajdowała się 
kiedyś niewielka osada – Trzcianka. Nazwa 
„Ułanka” z kolei nawiązuje do istniejącego 
tam niegdyś ośrodka jeździeckiego. Dalsza 
droga prowadziła w stronę Szwedzkiej 
Góry. Tuż za nią turyści, korzystając już 
z niebieskiego szlaku im. Mariana 
Przybylskiego skręcili w stronę Łąk 
Studzienieckich. Miejsce to o każdej porze 
roku wygląda pięknie, niemniej budząca 
się do życia przyroda jest szczególnie 
urzekająca. Półmetek rajdu był w Chrośnie. 
Tam, przy miejscowej świetlicy, do grupy 
długodystansowej dołączyli miłośnicy 
pieszych wędrówek, którzy przyjechali 
z Gniewkowa. W ten sposób liczba 

uczestników rajdu wzrosła do ponad 70. 
Zanim wszyscy wyruszyli na trasę, 
z niespodzianką dla nich przyjechał 
Ryszard Siedel, wiceprezes Oddziału 
PTTK przy Klubie Inspektoratu Wsparcia 
Sił Zbrojnych w Bydgoszczy, który 
p r z e k a z a ł  p a m i ą t k o w e  m a g n e s y 
z wizerunkiem patrona żółtego Szlaku 
Puszczańskiego. Następne kilometry 
wiodły właśnie żółtym szlakiem. Piechurzy 
minęli Dąbrowę Małą, Osiek Wielki 
i Glinno Wielkie. Jeden z postojów 
urządzono w pobliżu Góry Toruńskiej, 
a niektórzy śmiałkowie, podjęli się – udanej 

zresztą – próby zdobycia tego wzniesienia. 
Ostatnie kilometry wędrówki wiodły przez 
Dąblin, a następnie leśnymi drogami do 
leśniczówki Podlesie k. Gniewkowa. 

Łączna długość trasy wyniosła tym razem 
około 40. kilometrów. W zadaszonej 
wiacie w pobliżu siedziby leśnictwa 
turyści mogli odpocząć, a także skorzystać 
z  p r z e p y s z n e g o  p o c z ę s t u n k u 
przygotowanego przez Koło Gospodyń 
Wiejskich z Suchatówki. Na zakończenie 
rajdu wszyscy uczestnicy otrzymali 
pamiątkowe dyplomy.

Śmiało można uznać czternastą edycję 
Rajdu Długodystansowego „Tamtendyk” 
za udaną. Klub Turystów Pieszych PTTK 
„Horyzont” Solec Kujawski składa 
serdeczne podziękowania wszystkim, 
którzy pomogli w organizacji rajdu: 

U r z ę d o w i  M i e j s k i e m u  w  S o l c u 
Kujawskim, Urzędowi Miejskiemu 
w  G n i e w k o w i e ,  N a d l e ś n i c t w u 
G n iew k o w o ,  M ie j s k o - G min n emu 
Ośrodkowi Kultury Sportu i Rekreacji 
w Gniewkowie, Szkole Podstawowej nr 2 
w Gniewkowie, Muzeum Solca im. 
Księcia Przemysła, a także Grażynie 
B i e n i e k ,  J a n u s z o w i  B o ż k o  o r a z 
M a r i u s z o w i  K w i a t k o w s k i e m u . 
Tradycyjnie do zobaczenia na szlaku!

Łukasz Wojtecki

Udany rajd

Centrum Usług Społecznych w Solcu 
Kujawskim poszukuje osoby chętnej do 
udzielenia wsparcia matce dziecka 
z niepełnosprawnością w formie opieki 
wy tchn ien iowej ,  k tó ra  w  ramach 
zatrudnienia na umowę zlecenie byłaby 
chętna świadczyć taką usługę około 20 
godzin miesięcznie tj. opiekować się 
skrajnie niepełnosprawną osobą, aby 
matka dziecka mogła załatwić swoje 
sprawy lub mieć chwilę wytchnienia 
w opiece nad osobą z niepełnosprawnością. 

Poszukujmy osoby o dobrym sercu 
i chęci szczerej pomocy, która spełnia 
kryteria zatrudnienia w ramach opieki 
wytchnieniowej. tj.: 

- posiada dokument potwierdzający 
uzyskanie kwalifikacji w zawodzie: 
asys tent  osoby niepełnosprawnej , 
pielęgniarka, siostra PCK, opiekun osoby 
starszej, opiekun medyczny, pedagog, 
p s y c h o l o g ,  t e r a p e u t a  z a j ę c i o w y, 
fizjoterapeuta lub

- osoba posiadająca co najmniej 6-
m i e s i ę c z n e  u d o k u m e n t o w a n e 
doświadczenie w udzielaniu bezpośredniej 

pomocy osobom z niepełnosprawnościami, 
np. doświadczenie w udzielaniu wsparcia 
osobom z  n iepełnosprawnościami 
w formie wolontariatu, lub 

- zostanie wskazana przez uczestnika 
Programu w Karcie zgłoszenia do 
Programu „Opieka wytchnieniowa” dla 
Jednostek Samorządu Terytorialnego – 
edycja 2024.

Osoby chętne proszone są o kontakt 
z Moniką Słembarską nr tel. 668 379 007, 
lub osobiście w budynku Centrum Usług 
Społecznych przy Placu Jana Pawła II 4, 
domofon nr 5. 

Opieka
wytchnieniowa
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